
گــروه اقتصادی -  ســیدعلی 
حســینی درباره تاثیر جــام جهانی بر 
گســترش روابط دریایی و لجستیک 
ایران با قطر گفت: ما از قدیم در بخش 
حمل و نقل دریایی و لجســتیک، یک 
سری کشتیرانی سنتی در خلیج فارس 
داریم که از بنادر جنوبی ما به ســمت 
کشورهای حاشیه خلیج فارس و قطر 
در جریان است که در طول زمان شکل 

گرفته  و تجارت سنتی در آنجا وجود 
دارد. 

وی افزود: متاسفانه بعد از برنامه 
تحریم ها خیلی از کشــورهای خلیج 
فارس از جمله قطر ورود شــناورهای 
ایرانی را به حوزه دریایی شان محدود 
کردند. در حال حاضر از چهار بندر قطر 
که شناورهای ایرانی  می توانستند وارد 
آن بشوند، فقط یک بندر اجازه دارد که 

شناور ایرانی وارد آن شود. 
رئیس کمیســیون حمل  و نقل و 
لجســتیک اتاق بازرگانی ایران تاکید 
کرد: موقعیت جام جهانی قطر، فرصت 
خوبی اســت که بتوانیم مجددا سهم 
خود را از کشــتیرانی ســنتی و خلیج 
فارس با این کشــورها به خصوص با 
قطر بازگردانیم. مــا با بحرین ارتباط 
سیاســی نداریم ولی با کویت ارتباط 

سیاسی داریم، ولی همچنان شناورها و 
لنج های ما نمی توانند وارد بنادر کویت 
شوند. از بنادر قطر هم فقط یکی از بنادر 
به شــناورهای ما اجازه ورود می دهد. 
حســینی در ادامــه افــزود: امیدوارم 
توافقاتی که اکنون دارد اتفاق می افتد، 
باعث شود ما مجددا به تمام بنادر قطر 
رفــت و آمد کنیم و این موضوع ادامه 
یابد چون جام جهانی یک ماه اســت 
و بعد از آن احتمالا دوباره به شــرایط 
قبل برگردیم. وی افزود: پیشنهاد ما این 
است که این تفاهم نامه بلندمدت باشد 
که ایران مجددا بتواند سهم خود را برای 
شناورهایش پس بگیرد و مجددا بتوانند 
طبق روال عادی و طبیعی گذشته در این 
بنادر تردد کنند. رئیس کمیسیون حمل  
و نقل و لجستیک اتاق بازرگانی ایران 
درباره وجود شرایط و زیرساخت های 
لازم برای این اتفاق گفت: در ســطح 
کشتیرانی سبک، خطوط کشتیرانی مثل 
والفجر را داریم که در گذشته خطوط 
منظم کشتیرانی داشــت و با توجه به 
مسئله تحریم ، چندوقتی است که این 

خطوط را به طور منظم نداریم. اما بنادر 
جنوبــی و کوچک ما مثل بنادر گناوه، 
دیر، لنگه، خرمشــهر، آبادان می توانند 

این فعالیت ها را انجام دهند. 
حســینی افزود: در حال حاضر 
روابط ما با قطر خوب اســت و باید از 
این موقعیت پیش آمده استفاده کرد تا 
مســائل و مشکلات قبلی را بر اساس 
تفاهم نامه های بلندمدتــی که در این 
زمینه می تــوان منعقد کرد، به حداقل 
رســاند. البته بنظر می رسد که سازمان 
بنــادر در این زمینــه اقداماتی انجام 
شده اســت. همچنین در زمینه تبادل 
گردشــگر در حوزه کیش و قشم هم 
تفاهم نامه هایــی با ســازمان بنادر و 
سازمان میراث فرهنگی و گردشگری 

منعقد شده است.
موضع ما این اســت تا جایی که 
امکان آن است باید سهم خود در خلیج 
فارس را در مورد ارتباط با همسایگان 
پس بگیریم  و ارتباط سنتی که از قدیم 
الایام با این کشــورها داشتیم را مجددا 

احیاء کنیم.

اقتصادی 6

گروه اقتصادی - تجربه نشــان می دهد در سال های 
گذشته افزایش یارانه نقدی با کاهش اختلاف طبقاتی همراه 
بوده است. موضوعی که یک پژوهش علمی آن را در چهار 
سناریو بررسی کرده است. یارانه نقدی یکی از سیاست هایی 
است که حدود دو دهه است مورد توجه سیاستگذاران قرار 
گرفته است. اجرای این سیاست در اواخر دهه هشتاد و اوایل 
دهه نود به اوج خود رسید. هرچند در سال های ابتدایی این 
سیاست، آمارها از کاهش فقر مطلق و ضریب جینی حکایت 
داشتند، ولی یارانه های نقدی به مرور با افزایش تورم تأثیر خود 
را از دست داد. نمودار ضریب جینی زیر به وضوح تأثیر بالای 
اعطای یارانه نقدی بر کاهش ضریب جینی و اختلاف طبقاتی 

را در سال های ابتدایی دهه نود نشان می دهد.
علاوه بر ضریب جینی، اســتفاده از نسبت های درآمد 
)مخارج کل( دهک هــای بالایی به دهک میانی یا به دهک 
اول نیــز بیانگر نحوه توزیع متغیــر درآمد در بین گروه ها یا 
دهک هاست. کاهش این نسبت ها )دهک های بالایی توزیع به 
دهک های پایین توزیع( به معنی بهبود توزیع برای متغیر مورد 
نظر )مثلاً درآمد( است. طبق آمار نسبت مخارج کل دهک نهم 
به مخارج کل دهک اول، برابر ۲/ ۵ است؛ یعنی مخارج سالانه 
دهک نهم کمی بیش از ۵ برابر مخارج دهک اول است. به طور 
قطع اگر سیاست های پولی و کنترل تورم در مسیر درستی باشد 
پرداخــت یارانه اثر مثبت خود بر بازتوزیع عادلانه ثروت در 
جامعه را حفظ خواهد کرد. از همین رو مدتی است مسئولین 
دولت ســیزدهم افزایش یارانه های نقدی را در برنامه دارند. 
اوایل سال جاری، حجت الله عبدالملکی، وزیر کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی از افزایش سه برابری یارانه های نقدی در سال 
۱۴۰۱ خبر داده بود. دولت هم در لایحه بودجه ســال آینده 
بودجه یارانه های نقدی و معیشــتی به صورت تفکیک شده 
نیاورده و در مجموع ۷۳ هزار میلیارد تومان منابع برای پرداخت 
یارانه های نقدی در نظر گرفته است. در این شرایط، این سوال 
به وجود میاید که حد بهینه یارانه های نقدی، به گونه ای که رفاه 
حداقلی جامعه حداکثر شود و موجب کاهش اختلاف طبقاتی 
شود، چقدر است؟ در این راستا، مرکز پژوهش های توسعه و 
آینده نگری یا همان بازوی پژوهشی سازمان برنامه و بودجه، 
در روزهای گذشته پژوهشی را انجام داد. برای ارزیابی اثرات 
اجرای پرداخت یارانه نقدی جدید بر شــاخص های توزیع 
درآمد، چهار گزینه سیاســتی در نظر گرفته شده است. این 

چهار گزینه عبارتند از:
۱( پرداخت یارانه نقدی جدید سرانه و ماهانه ۷۰ هزار 
تومانــی به خانوارهای دهک های اول تا حداکثر مخارج کل 
دهک پنجم شــهری: در این سناریو به هر خانوار شهری در 
دهک های اول تا پنجم به طور سرانه مبلغ ۷۰ هزار تومان یارانه 
نقدی جدید پرداخت خواهد شد. بررسی ها نشان می دهد که 
میانگین مخارج کل خانوارهای شهری پس از اعطای یارانه 
نقدی جدید افزایش خواهد یافت. تحت این سناریو نسبت 
مخــارج دهک نهم به دهــک اول کاهش می یابد. این تغییر 
کاهشی در نسبت مخارج دهک نهم به دهک پنجم به میزان 
خیلی کمتری دیده می شود. برآیند اثرات اعمال این سیاست، 
کاهش نسبت های نابرابری است که می توان آن را در افزایش 
ضریب جینی مشاهده کرد. به طوری که ضریب جینی از ۳۶۵/ 
۰ به ۳۴۸/ ۰ کاهش خواهد یافت؛ یعنی با اعمال این سیاست، 

نابرابری کاهش می یابد.
۲( پرداخت یارانه نقدی جدید سرانه و ماهانه ۷۰ هزار 
تومانــی به خانوارهای دهک های اول تا حداکثر مخارج کل 

دهک هفتم شــهری: این سناریو از نظر مبلغ پرداختی مانند 
ســناریوی اول بوده اما از نظر تعداد خانوارها، سطح پوشش 
از پنج دهک اول به هفت دهک افزایش یافته اســت. در این 
سناریو به هر خانوار شهری در دهک های اول تا هفتم به طور 
سرانه مبلغ ۷۰ هزار تومان یارانه نقدی جدید پرداخت خواهد 
شــد. بر اســاس برآوردهای این مقاله، میانگین مخارج کل 
خانوارهای شهری پس از اعطای یارانه نقدی جدید افزایش 
خواهد یافت. تحت این سناریو نسبت مخارج دهک نهم به 
دهک اول کاهش می یابد. این تغییر کاهشی در نسبت مخارج 
دهک نهم به دهک پنجم به میزان خیلی کمتری دیده می شود. 
برآیند اثرات اعمال این سیاست، کاهش نسبت های نابرابری 
است که می توان آن را در افزایش ضریب جینی مشاهده کرد، 
به طوری که ضریب جینی از ۳۶۵/ ۰ به ۰/۳۴۷ کاهش خواهد 

یافت؛ یعنی با اعمال این سیاست، نابرابری کاهش می یابد.
)۳( پرداخــت یارانه نقدی جدید ســرانه و ماهانه ۹۰ 
هزارتومانی به خانوارهای دهک های اول تا حداکثر مخارج 
کل دهک پنجم شــهری: این سناریو از نظر سطح پوشش یا 
خانوارهای مشمول دریافت یارانه مانند سناریوی اول بوده 
ولی میزان یارانه پرداختی به ۹۰ هزار تومان افزایش یافته است. 
در این سناریو به هر خانوار شهری در دهک های اول تا پنجم 
به طور سرانه مبلغ ۹۰ هزار تومان یارانه نقدی جدید پرداخت 
خواهد شــد. بر اساس محاسبات این مطالعه، پس از اعمال 
این سناریو، میانگین مخارج کل افزایش می یابد. با اجرای این 
گزینه سیاستی، نسبت مخارج دهک نهم به دهک اول کاهش 
می یابد. این تغییر کاهشی در نسبت مخارج دهک نهم به دهک 
پنجم به میزان خیلی کمتری دیده می شود. برآیند اثرات اعمال 
این سیاست، کاهش نسبت های نابرابری است که می توان آن 
را در افزایش ضریب جینی مشاهده کرد، به طوری که ضریب 
جینی از ۳۶۵/ ۰ به ۰/۳۴۴ کاهش خواهد یافت؛ یعنی با اعمال 

این سیاست نابرابری کاهش می یابد.
)۴( پرداخت یارانه نقدی جدید ســرانه و ماهانه ۱۱۰ 
هزارتومانی به خانوارهای دهک های اول تا حداکثر مخارج 
کل دهک پنجم شــهری: این سناریو از نظر سطح پوشش یا 
خانوارهای مشمول دریافت یارانه مانند سناریوی اول بوده 
اما میزان یارانه پرداختی به ۱۱۰ هزار تومان افزایش یافته است. 
در این سناریو به هر خانوار شهری در دهک های اول تا پنجم 
به طور سرانه مبلغ ۱۱۰ هزار تومان یارانه نقدی جدید پرداخت 
خواهد شــد. پس از اعمال این سناریو، میانگین مخارج کل 
افزایش می یابد. با اجرای این گزینه سیاستی نسبت مخارج 
دهک نهم به دهک اول کاهش می یابد. تغییر کاهشی در نسبت 
مخارج دهک نهم به دهک پنجم به میزان کمتری خواهد بود. 
ضریب جینی نیز از ۳۶۵/ ۰ به ۳۳۹/ ۰ کاهش خواهد یافت؛ 
یعنی با اعمال این سیاست نابرابری کاهش می یابد. در پایان 
این پژوهش نتیجه گرفته می شود نتایج حاصل از اعمال تمامی 
چهار سناریو حاکی از آن است که نسبت های مخارج دهک ها 
و ضریــب جینی همگی کاهش خواهند داشــت، اما میزان 
کاهش برحسب سناریوهای مختلف، متفاوت است. بررسی 
نتایج نشان می دهد که به غیر از نسبت مخارج دهک نهم به 
دهک پنجم، بیشترین تغییرات کاهشی مربوط به سناریوی 
چهارم اســت. از سوی دیگر، در این سناریو بیشترین میزان 
سرانه یارانه جدید یعنی ۱۱۰ هزار تومان برای دهک های اول 
تا پنجم در نظر گرفته شده است. بنابراین چنانچه بودجه کافی 
برای کل پرداخت این سناریو در دسترس باشد، این سناریو 

در اولویت اول قرار خواهد گرفت.

چرا دولت به دنبال افزایش یارانه نقدی است؟

در حــال حاضــر روابط ما با قطر خوب اســت و باید از این موقعیت پیش آمده اســتفاده 
کرد تا مســائل و مشــکلات قبلی را بر اســاس تفاهم نامه های بلندمدتی که در این زمینه 
می توان منعقد کرد، به حداقل رســاند. البته بنظر می رســد که سازمان بنادر در این زمینه 
اقداماتی انجام شــده اســت. همچنین در زمینه تبادل گردشــگر در حوزه کیش و قشم هم 
تفاهم نامه هایی با سازمان بنادر و سازمان میراث فرهنگی و گردشگری منعقد شده است.

عضو اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

استفاده از فرصت جام جهانی 
برای حل مشکلات دریایی

رئیس کمیسیون حمل  و نقل و لجستیک اتاق بازرگانی ایران تاکید کرد: موقعیت جام جهانی قطر، 
فرصت خوبی است که بتوانیم مجددا سهم خود را از کشتیرانی سنتی و خلیج فارس با این کشورها به خصوص 
با قطر بازگردانیم. همچنان شناورها و لنج های ما نمی توانند وارد بنادر کویت شوند و از بنادر قطر هم فقط یکی از 

بنادر به شناورهای ما اجازه ورود می دهد.

گروه اقتصادی - طی سالهای گذشته  
واردات تلفن های همراه گران قیمت همواره 
محل بحث بوده اســت که مجــدد با آغاز 
سال ۱۴۰۱ شــاهد اظهاراتی در خصوص 
ممنوعیت واردات این نوع کالاهای لوکس 
خاصه برند اپل بوده ایم. از سال ۱۳۹۴ به این 
سو در مورد واردات گوشی های تلفن همراه 
گران قیمت و پرچمدار که از آن تحت عنوان 
کالای لوکس یاد می شود، بحث های زیادی 

صورت گرفته است. 
در آن ســال وزارت صمت مصوبه ای 
برای ممنوع شــدن واردات این قبیل کالاها 
به منظور حفظ تراز ارزی کشور تدوین کرد 
اما با وجود این مصوبه، واردات متوقف نشد 

و ادامه یافت.
در ادامه نیز در تابستان سال ۹۹ حواشی 
بســیاری حول محور واردات تلفن همراه 
بالای ۳۰۰ یورو صورت گرفت؛ در آن سال 
اعضای انجمن واردکننــدگان تلفن همراه 
اعــلام می کردند که واردات این کالا ممنوع 
اســت اما در مقابل دولت و گمرک ایران بر 
آزاد بــودن واردات تاکید می کردند و حتی 
معاون قضائی دادستان کل کشور در نامه ای 

به رزم حسینی، وزیر صمت وقت نیز با انتقاد 
از تداوم ثبت سفارش و واردات گوشی های 
تلفن همراه با قیمت بیــش از ۳۰۰ یورو، از 
وزیر صمت خواســت علــت عدم اجرای 
ایــن مصوبه را اعلام کند. با ورود به ســال 
۱۴۰۰، دوبــاره صحبت هایی در مورد تغییر 
در وضعیــت واردات تلفن همــراه و لزوم 
ممنوعیت واردات تلفن های همراه لوکس و 
گران قیمت انجام شــد؛ به عنوان نمونه سال 
گذشــته خبری به نقل از رئیس کل گمرک 
ایران منتشر شد مبنی بر اینکه در سال ۱۴۰۱ 
واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار ممنوع 
خواهد بود؛ اما چند ســاعت بعد این خبر از 

سوی گمرک ایران تکذیب شد.
سال ۱۴۰۱، سال پرحاشیه برای 

واردات تلفن همراه
اما با آغاز سال ۱۴۰۱ و هنوز یک ماه از 
ســال نگذشته، اظهارات گوناگونی در مورد 
نحوه واردات تلفن همــراه صورت گرفته 
اســت که یکی از مهم تریــن آنها، تأمین ارز 
مورد نیاز واردات تلفن همراه از طریق تهاتر 
با ارز صادرات خشکبار بود که البته چند روز 
پیش فعالان این حوزه اعلام کردند که اجرای 

مصوبه مذکور آن هم پــس از ماه ها رایزنی 
متوقف شده است.

در ادامه نیز برخی از نمایندگان مجلس 
اعلام کردند که با توجه به لزوم مدیریت منابع 
ارزی، تخصیــص ارز به واردات تلفن های 
همــراه گران قیمت به عنوان اجناس لوکس 
و غیرضــروری، ممنــوع خواهد شــد؛ در 
همین رابطه باید به اظهارات علی خضریان، 
سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس اشاره 
کرد که در یک گفتگــوی تلویزیونی اعلام 
کرد »طبق قولی که از وزارت صمت و وزیر 
اقتصاد گرفته ایم قرار اســت تا نیم سال اول 
ســال ۱۴۰۱ با پیگیری پرونده این موضوع 
جلــوی واردات محصولات برند اپل گرفته 

و اجرای این طرح کامل شود.«
همچنیــن حســن شــجاعی، رئیس 
کمیســیون اصــل ۹۰ مجلس، نیــز تاکید 
کــرد که »مطالبه ما ممنوعیــت واردات این 
گوشی هاست و دولت نیز حسب تأکیدات 
رهبری موظف است، این ممنوعیت را اعمال 

کند و چنان چه این ممنوعیت اعمال نشود، 
کمیسیون اصل ۹۰ حتماً به این موضوع ورود 

خواهد کرد.«
سهم تلفن های همراه لوکس از کل 

واردات چقدر است؟
بر اساس این گزارش، همانطور که گفته 
شــد مخالفان واردات این کالا معتقدند که با 
توجه به ســهم پایین تلفن های همراه گران 
قیمــت از بازار، ایــن کالا جزو محصولات 
غیر ضرور محسوب می شود و در شرایطی 
که کشــور نیاز به مدیریت منابع ارزی دارد 
اجــازه دادن برای تداوم انجــام واردات این 
محصولات اشــتباه اســت. در همین رابطه 
بررسی آمار گمرک ایران از وضعیت واردات 
تلفن همراه در ۳ سال اخیر نشان می دهد که 
واردات گوشــی های گران قیمت تقریباً ۶ 
درصــد از نیاز بازار را تأمین کرده اســت در 
حالی که به صورت میانگین بالای ۳۰ درصد 
از کل ارزبری مربوط به واردات تلفن همراه 

را به خود اختصاص داده است.

بر همین مبنا در ســال ۱۴۰۰ نشــان 
می دهد که در این ســال در مجموع بیش از 
۱۷.۷ میلیون دستگاه تلفن همراه به ارزش ۴.۲ 
میلیارد دلار از مبادی رسمی وارد ایران شده 
اســت که از این میزان سهم تلفن های همراه 
بالای ۶۰۰ دلار از نظر تعداد ۱.۱ میلیون و از 
نظر ارزش بیش از ۱.۳ میلیارد دلار بوده است.
اگرچه از نظر تعداد، گوشی های بالای 
۶۰۰ دلار فقــط ۶.۲ درصــد از کل واردات 
تلفن همراه سهم داشته اند اما از نظر ارزشی 
۳۲.۲ درصد از ارزش کل واردات گوشی را 
به خود اختصاص داده اند. همچنین در سال 
۱۳۹۹ مجموع واردات گوشی ۱۵.۶ میلیون 
دستگاه به ارزش ۲.۴۷ میلیارد دلار بوده است 
که از این میزان سهم گوشی های بالای ۳۰۰ 
یورو حدود ۹۰۰ هزار دستگاه به ارزش ۷۰۰ 
میلیون یورو بوده که از نظر تعداد ۶ درصد و 
از نظر ارزش ۲۹ درصد از سهم کل واردات 

تلفن همراه را به خود اختصاص داده بود.
در ســال ۱۳۹۸ نیز در مجموع واردات 

گوشی ۱۵ میلیون دســتگاه به ارزش ۲.۴۳ 
میلیون یورو گزارش شــده بود که ســهم 
گوشــی های بالای ۳۰۰ یورو به یک میلیون 
و ۳۰۰ هزار دســتگاه می رســد که ۹ درصد 
ســهم بازار را در اختیار داشته است و از نظر 
ارزش نیز حدود ۸۴۰ میلیون یورو از مجموع 
واردات بوده که ۳۶ درصد مصرف ارزی را به 

خود اختصاص داده بود.
پیش بینی های مربوط به درآمد 

حاصل از عوارض چه می شود؟
نکته قابل توجه آنکه عوارض واردات 
تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار ســال گذشــته 
افزایــش یافت و حقوق گمرکی این کالا به 
۱۲ درصد رســید که همین عدد برای امسال 
نیز اعمال شده است که نشان می دهد دولت 
و مجلس روی درآمدهای حاصل از دریافت 
عوارض و حقوق گمرکی حساب باز کرده 
بودند اما بــا صحبت هایی که طی روزهای 
اخیر در مورد ممنوعیت واردات گوشی های 
لوکس شده، معلوم نیست درآمد دولت از این 

محل چه سرنوشتی پیدا خواهد کرد.
کنترل بازار اولویت دارد

همچنین باید توجه داشــت که اگرچه 

گوشــی های لوکس تنها نیاز حدود ۴ الی ۵ 
درصد مصرف کنندگان تلفن همراه را تأمین 
می کنــد و طبق گفته منتقدان برای پاســخ 
دادن به این نیاز، مبلغی معادل ۵ تلفن همراه 
متعارف هزینه می  شود اما در سال ۱۳۹۹ وقتی 
وزیر وقت صمت تصمیم گرفت با همراهی 
رئیــس کل بانک مرکزی به منظور مدیریت 
منابع ارزی، واردات گوشــی با ارزش بالای 
۳۰۰ یــورو را ممنوع کند، بــه علت ایجاد 
حاشــیه های اجتماعی و سوءاستفاده برخی 
در بازار، در نهایت از این تصمیم خود عقب 

نشینی کرد. 
بنابرایــن اگر قرار اســت برای ســال 
جاری تصمیمی در مورد ممنوعیت واردات 
تلفن هــای همراه گران قیمت گرفته شــود 
دولــت و مجلــس باید ابتدا بررســی های 
همــه جانبــه را انجام داده و کنتــرل بازار و 
جلوگیری از افزایش افسارگســیخته قیمت 
تلفن همراه را با برنامه های دقیق در دســتور 
کار قرار دهند چراکه تجربه نشان داده اعلام 
چنین اخبــاری اثر منفی بر بــازار به جای 
 می گذارد و فضا را برای جولان سودجویان 

فراهم می کند.

گروه اقتصادی - رییس سازمان 
توســعه تجارت ایران از جلوگیری از 
ممنوعیت های صادراتی برای حمایت 
از صادرکننده و افزایش صادرات کشور 
خبر داد و گفت: برای رشــد صادرات 
کشور نیازمند گمرک هوشمند هستیم.
علیرضا پیمان پــاک با توجه به 
ماموریــت رییس جمهــور و معاون 
اول در راستای بررسی موانع تجارت 
با کشورهای منطقه گفت: در راستای 
هدفگذاری بــرای افزایش ۲ برابری 
صادرات به کشــورهای اوراسیا باید 
تاکید کرد که بازار کشورهای اوراسیا 
بازاری به بزرگی واردات ۴۰۰ میلیارد 
دلاری است که سهم ایران از این میزان 
بین ۱.۲ تا ۱.۳ میلیارد دلار در نوســان 
بوده اســت. وی با اشــاره به سهم کم 
ایران از بازار ۵ کشور اتحادیه اوراسیا 
اظهــار کرد: ایران مزیت نســبی برای 
تامین نیازهای کشــورهای یاد شــده 
دارد و می تواند در زمینه های لبنیات، 
مــواد غذایــی، مصالح ســاختمانی، 
محصولات پتروشیمی و ... که از مواد 
عمده وارداتی کشورهای اوراسیا است 

تامین کننده باشد.
معاون وزیر صمت به مزیت های 
جغرافیایی ایران اشــاره کرد و گفت: 
در صورت راه اندازی کریدور شــمال 
بــه جنوب در ایران امکان دسترســی 
کشورها به کشورهای هند، کشورهای 
جنوب شــرقی آسیا و آفریقا با کاهش 
۳۰ درصــدی در زمان و هزینه بوجود 
خواهــد آمد. وی بحــران های اخیر 
میان کشــورهای روســیه و اوکراین 
را یک فرصت برای ایران دانســت و 
گفت: اتفاقات اخیر یک فرصت ویژه 
برای ایران بوجود آورده است چراکه 
کشــورهای اروپایی از بازار روســیه 
خارج شــده و عمــلا ارتباطی میان 

آنهــا وجود نــدارد. از این رو انتقال و 
تامین کالا با مشکل مواجه شده است 
پــس عملا اگر بخواهیم صادرات ۱.۲ 
میلیارد دلاری خود را به ۲ برابر افزایش 

دهیم دور از دسترس نخواهد بود.
به گفته پیمــان پاک این فرصت 
در ســالهای ۹۳ و ۹۴ نیــز برای ایران 
فراهم شــده که به دلیل عدم آمادگی 
زیرســاخت ها با وجــود مزیت های 
نسبی ایران نتوانستیم از آنها بهره ببرم.

وی برای استفاده از فرصت های 
موجــود به ۳ موضوع توســعه بازار، 
زیرســاخت های لجســتیکی و مالی 
اشــاره کرد و گفت: در مرحله اول نیاز 
به توسعه بازار و شناخت محصولات 
ایرانی در بازار روســیه وجود دارد. در 
این راســتا اولین هیات بزرگ ایرانی با 
حضور ۷۰ تاجــر ایرانی و ۳۰۰ تاجر 
روس در ماه گذشته در روسیه حضور 
پیدا کرد و به زودی هیات هایی از اتاق 
تعاون و اتاق بازرگانی راهی روســیه 
خواهند شد تا تجار روسیه با پتانسیل 
های ایران بیشتر آشنا شوند و به بهترین 

نحو تقاضای آنها مرتفع شود.
وی مرحلــه دوم کــه از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت را زیرساخت 
های لجستک دانســت و عنوان کرد: 
در حال حاضــر ۵۰۰ کامیون روزانه 
ما به ۷۰۰ کامیون ارســالی برســد ما 
با مشــکل مواجه خواهیم شد و حتی 
اگر مشکلات مرز آستاراخان نیز رفع 
شود باز در آذربایجان با مشکل مواجه 
خواهیم شد، درحالی که ما مسیر دریای 
خزر را داریم که می توانیم با اســتفاده 
از کشتی های رورو فله  و ... به بهترین 
شــکل از این فضا استفاده کنیم که در 
این مدت به صورت ویژه به آن پرداخته 

شده است.
پیمان پاک با بیان اینکه در ســفر 

اخیــر به روســیه مســئولین خطوط 
کشــتیرانی ایران نیز حضور داشــتند 
افزود: طی مذاکــرات صورت گرفته 
توافــق شــد تا ایــران چند کشــتی 
خریداری و چند کشــتی دیگر نیز به 
صورت چارتــر در دریای خزر مورد 
استفاده قرار دهد؛ چراکه اکنون روسیه 
حدود ۷۰ کشــتی در دریای خزر دارد 
اما ایران تنها ۱۰ الی ۱۵ کشتی دارد که 

باید آنها را افزایش دهد.
وی همچنین درباره ناوگان ریلی 
کشــور نیز گفت: باوجود تعطیلات 
جلســاتی با وزیر جهاد کشاورزی و 
وزیر صمت داشــتیم تا تعیین کنیم که 
چطور می توانیم خطوط ریلی کشور 
را مجهز به کشــنده هــا و واگن های 
یخچالی و ... کنیــم که تجارت خود 
را توســعه دهیم و همچنین کریدور 
شــمال-جنوب را فعال کنیم؛ چراکه 
این اتفاق ظرفیتــی چند برابری برای 
انتقــال کالا از طریــق ترانزیت برای 
ایران بوجود می آورد. رئیس سازمان 
توســعه تجارت ایران محور سوم را 
موضوعات تبادل مالی میان کشــورها 
عنــوان کرد و گفت: مســایل مالی از 
اهمیت بالایی برخوردار اســت که در 
ایــن مدت بانک مرکزی ایران در حال 
پیگیری و راه اندازی یک شــبکه مالی 
میان ایران و روسیه و اخذ تضامین شبه 
ال.سی است تا تجار اطمینان خاطر از 

بازگشت ارز خود پیدا کنند.
وی عــدم توانایی تولید به اندازه 
نیازهــای  بازارهای هــدف را دیگر 
مشــکل موجود در راســتای افزایش 
صادرات دانســت و گفت: شــرکت 
های دولتی و خصوصــی ایران توان 
پاسخگویی به نیاز کشورهای هدف را 
ندارد؛چراکه ایران برخلاف کشورهای 
دیگر اضافه تولید داخلی خود را صادر 

می کند و تولیــد صادراتی ندارد. این 
در حالی اســت که اگر تولید صادراتی 
صورت گیرد براساس استانداردهای 
بــازار هدف خواهد بــود و می توان 
تولید و سرمایه گذاری ها را بر اساس 
آن برنامــه ریزی کــرد. به گفته پیمان 
پاک؛ دولت ســیزدهم تمــام تلاش 
خود را میکند تا بــه دلیل تنظیم بازار 
صادرات محصولات متوقف نشود تا 
تلاش صادرکننده برای ایجاد برند در 
کشورهای هدف به واسطه کمبود کالا 

در داخل کشور از بین نرود.
وی با تاکید بر کنسرسیوم سازی 
اظهار کرد: در این مدت کنسرســیوم 
هایــی در زمینه محصــولات غذایی، 
کفش, دارو و ... ایجاد شــده اســت؛ 
همچنین پیوســتن به شــرکت ها و 
برندهای بزرگ جهانی می تواند بسیار 

موثر و کمک کننده باشد.
معــاون وزیر صمــت ادامه داد: 
در حــال ایجاد ســاز و کارها و پروژه 
هایی در زمینه ای.تی.ســی و آموزش 
آن بــا هدف صادرات و نحوه فعالیت 
بر اساس اســتانداردهای تولید برای 

صادرات محصولات  هستیم.
وی دربــاره نیازهــای گمرکی 

صادرات کشــور نیز گفــت: بخش 
خصوصی کشــور باید به روز شده و 
شــیوه صادرات و مدیریت ما باید در 
دولت تغییر پیدا کنــد تا از  صادرات 
ســنتی خارج شویم بر این اساس باید 
در پلتفــرم ها حضور پیــدا کنیم و از 
بازارهای هوشــمند یا همان اسمارت 

مارکت ها استفاده کنیم.
پیمان پاک به نیاز کمک گمرک در 
این زمینه اشاره کرد و گفت: پیوستن و 
ارتباط اتوماتیک با گمرک کشورهای 
هدف؛ ایحاد کریدورهای ســبز میان 
کشــورها؛ ارسال اســناد به رویکرد 
ارتبــاط الکترونیک یــا برخط میان 
گمرک کشــورهای  هدف و بر اساس 
صحت ســنجی و تایید اسناد از جمله 

نیازهای گمرکات کشور است.
وی به برنامه ریزی در راســتای 
جلوگیری از ممنوعیت های صادراتی 
اشــاره کرد و گفت: در شرایطی ستاد 
تنظیــم بازار ممنوعیت هایی را اعمال 
می کند که فراقانونی است؛ اما در حال 
برنامه ریزی بــرای جلوگیری از این 
ممنوعیت ها هستیم و هماهنگی ها در 
این زمینه میان دولت و شــورای عالی 

تجارت صورت گیرد.

گــروه اقتصادی - یــک مقام 
مســئول بانــک مرکزی گفــت: از 
قرض الحسنه  تســهیلات  متقاضیان 
فرزندآوری و مســکن اعتبار سنجی 
می شود، اگر اعتبار کافی موجود باشد، 
حتی به ضامن هم نیازی نیســت و با 
ســفته مراحل پرداخت انجام خواهد 

شد.
صحابی، رئیس گروه بانک های 
تخصصی اداره اعتبارات بانک مرکزی 
گفت: گــزارش مشــخصی از اینکه 

متقاضیــان پس از مراجعه به بانک ها، 
نتوانسته اند تسهیلات )قرض الحسنه 
فرزندآوری و مسکن( دریافت کنند، 

در دست نیست.
وی بــا بیان اینکه زیرســاخت 
ســامانه، شــبکه اینترنت هســت و 
ممکن اســت در روزهای اول دچار 
مشکلاتی باشــد، افزود: همان روزی 
که دستورالعمل ابلاغ شد ما سامانه را 
راه انداختیم و ثبت نام ها شــروع شده 

است.

صحابی با اشاره به اینکه شرایط 
ایــن وام هم مثل وام ازدواج اســت، 
تصریح کرد: از متقاضیان تســهیلات 
قرض الحســنه فرزندآوری و مسکن 
اعتبار ســنجی می شــود، اگر اعتبار 
کافــی موجود باشــد، حتی به ضامن 
هم نیازی نیســت و با ســفته مراحل 
پرداخت انجام خواهد شــد. اگر هم 
شــرایط اعتبار ســنجی اش مناسب 
 نباشــد نهایتــا بــه یک ضامــن نیاز

 است.

۱۴۰۱، سال پرحاشیه برای واردات گوشی

فعال سازی کریدور شمال به جنوب؛

ممانعت از ممنوعیت های فراقانونی صادرات

دریافت تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری و مسکن با سفته
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